
سیاست 2a r m a n m e l i . i rسال هفتم
 شماره   1984   

کـوتـــاه  شنبه 
1403 .09 .10

28  جمادی الاول     1446/    30   نوامبر  2024

کرات ایران اروپا را در هر شرایطی که باشد باید مثبت  مذا
که تروئیکای  کنیم. در روزهای گذشته دیدیم  ارزیابی 
اروپا در آژانس حکام، قطعنامه ضد ایرانی تصویب کردند 
کرات دست بالاتری داشته باشند.  تا به نوعی در مذا
همان طوری که ایران اعلام کرد برای شروع دور جدید 
کرات در نیویورک برنامه ریزی شده بود و با همان  مذا
کرات گذاشتند. همچنان  خطوط ترسیم شده پا به مذا
کرات روند مثبتی دارد و باز  که در خبرها آمده است مذا
کرات خودبه خود پیش زمینه ای است تا  بودن باب مذا
گر  خشونت ها فی مابین کاهش چشمگیری داشته باشد. ا
کره به نگاه مشترکی برسند روند  ایران و اروپا بتوانند در مذا
رسیدن به توافع سرعت بیشتری می گیرد و امیدواری ها 
جدیدی  توافق  به  می توانند  طرفین  می شود.  بیشتر 
کنند و یا اینکه در چارچوب  مانند برجام دست پیدا 
دیگری به نگاه مشترک برسند. یکی از موارد اصلی که بین 
ایران و آمریکا همواره چالش برانگیز بوده به موضوعات 
گر این چالش حل شود خواهیم  هسته ای باز می گردد. ا
کره و گفت وگو بین تهران واشنگتن آسان تر  دید که مذا
کره آن قدری باید بر روی  خواهد بود. طرفین در روند مذا
ح شده چکش کاری و بحث کنند تا در نهایت  مسائل مطر
به نتیجه ای واحد برسند. به همین دلیل نمی توانیم 
کرات مشخص کنیم. در  نقطه پایانی برای این دور مذا
کرات ادامه خواهد داشت.  حال حاضر گفته اند که مذا
ح شود و در  طرف ایرانی باید مسائلی که می خواهند مطر
ادامه برای اینکه اروپایی ها در چارچوب قرار بگیرند، نیاز 
کثری برای جواب هایی که می خواهد  است حداقل و حدا
بشنود آماده کند تا در ادامه نحوه برخورد اروپایی ها قابل 
پیش بینی شود. در واقع همه چانه زنی ها در محدوده 
کثرها باشد. به این نکته هم توجه  همین حداقل ها و حدا
کره  کمیت به تیم  مذا داشته باشید، میزان قدرتی که حا
کنند برای چانه زنی خواهد داد در روند کار تاثیر بسیاری 
کننده تا چه حدی اجازه  کره  می گذارد. اینکه تیم مذا
دارد تا جسارت بحث و تبادل نظر داشته باشد و اینکه 
در چه مواردی می تواند پیش روی کند، در آینده این 
کرات حیاتی خواهد بود. اروپایی ها می خواهند  دوره مذا
بیش ترین امتیاز را از ایران بگیرند و تلاش دارند تا همه 
موارد هسته ای ایران را جزءبه جزء بررسی و موشکافی کنند. 
همین موضوع نشان می دهد که تلاش ایران نقش بسیاری 
گر این شیوه ادامه  در آنچه به نتیجه خواهد رسید دارد. ا
یابد می توانیم انتظار خبرهای خوبی در حوزه دیپلماسی 
گر بنا باشد که همچنان در زمینه های  داشته باشیم. ا
مشترک بحث نکنیم، نتیجه همانی خواهد شد که »سعید 

جلیلی« برای ایران رقم زد. 

کره کننده دایره چانه زنی تیم مذا
سخــن روز

 غرب گفت وگو را فراهم کند
محمدحسن ابوترابی فرد، در خطبه های 
نماز جمعه این هفته تهران گفت: »تصویب 
قطعنامه در شورای حکام، شرایط جدیدی را 
به وجود آورده است. این اقدامات غیرمنطقی 
کنش عقلانی جمهوری اسلامی ایران  با وا
ایران،  هسته ای  مساله  در  و  شد  مواجه 
اقدامات درستی انجام شد که هشدار جدی 
برای غرب و آمریکاست. کشورهای غربی دو 
واقعیت را در طول چند دهه گذشته تجربه 
کرده اند، نخست، مسائل منطقه راهبردی 
غرب آسیا بدون توجه به منافع و موقعیت 
ایران هرگز سامان نخواهد یافت و دوم، با ابزار 
فشار و تهدید نمی توان با ایران مقتدر وارد 
 ، کره شد. غرب می تواند با اصلاح رفتار مذا
احترام متقابل و توجه به حقوق ملت بزرگ 
و مقتدر ایران، امکان گفت وگو و رسیدن به 
، همواره  توافق را فراهم آورد. ایران مقتدر
گفت وگو و مذکرات منطقی و علمی  آماده 

است«.

فیلترینگ باید تغییر کند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
جلسات  حاصل  آیفون  گوشی  رجیستری 
را  خاصی  انرژی  و  بود  متعدد  کارشناسی 
رسید.  نتیجه  به  نهایت  در  تا  داشت  نیاز 
درباره فیلترینگ نیز همه به این اتفاق نظر 
وضعیت  و  کند  تغییر  باید  که  رسیده اند 
موجود، مناسب نیست. سیدستار هاشمی 
درباره اینکه رجیستری گوشی آیفون به چه 
شکل انجام شد و چطور پس از ۲ سال که 
از ممنوعیت ورود این گوشی می گذشت به 
نتیجه رسید، افزود: رجیستری گوشی آیفون 
بحثی نبود که یک شبه اتفاق بیفتد و حاصل 
رایزنی های بی شمار با دوستان و همکاران 
ما بود. در جلسات کارشناسی دغدغه هایی 
مطرح می شد و تلاش ما بر این بود که بتوانیم 
به این دغدغه ها پاسخ منطقی و کارشناسی 

بدهیم. 

چرا عده ای تاب دیدن حال 
خوب مردم را ندارند؟

علی ربیعی، دستیار رئیس جمهور با اشاره 
به حذف گزارش عادل فردوسی پور به دستور 
ساترا با انتقاد از اینکه شادی و دلخوشی 
شبکه  در  ببیند  آسیب  نباید  شهروندان 
اجتماعی نوشت: »در تعجبم چرا عده ای تاب 
دیدن حال خوب مردم را ندارند. هرچیزی که 
حتی به قدری اندک، موجب شادی، سرگرمی 
و دلخوشی جامعه می شود را برنمی تابند. در 
که ساترا دستور ممنوعیت  خبرها خواندم 
کنون«  »ا و  فردوسی پور  عادل  گزارش«  «
کثر  سروش صحت را صادر کرده است. مثل ا
هم وطنان دوستشان دارم. نمی دانم چرا در 
حالی که همه ما نگران مرجعیت رسانه ای در 
داخل هستیم، متولیان آن هیچ دغدغه ای 

در این خصوص ندارند«. 

  یک انتصاب و یک ابلاغ 
 ۱۲۳ اصل  اجرای  در  پزشکیان  مسعود 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران »قانون 
جمهوری  دولت  سهمیه  افزایش  اجازه 
اسلامی ایران در صندوق بین المللی پول« 
که در جلسه علنی روز چهارشنبه ۹ آبان ۱۴۰۳ 
در  و  شد  تصویب  اسلامی  شورای  مجلس 
تاریخ ۳۰ آبان ۱۴۰۳ به تایید شورای نگهبان 
رسید، برای اجرا به بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران و وزارت امور اقتصادی و دارایی 
ابلاغ کرد. رئیس جمهور همچنین در اجرای 
ماده )۱۰( قانون تشکیل وزارت جهادکشاورزی 
مصوب ۶ دی ۱۳۷۹ مجلس شورای اسلامی، 
آقایان حسین دهقانی سانیچ و فریبرز عباسی 
را به عنوان اعضای شورای عالی آب منصوب 
کرد. در بخشی از این ابلاغیه آمده است: 
و  متعال  خداوند  به  اتکال  با  دارد  انتظار 
در چارچوب قانون اساسی، اهداف سند 
، سیاست های کلی مصوب مقام  چشم انداز
معظم رهبری )مدظله العالی(، برنامه هفتم 
پیشرفت و رعایت منشور اخلاقی کارگزاران 
و  هماهنگی  به  نسبت  چهاردهم،  دولت 
و  توزیع  تأمین  مدیریت  سیاست گذاری 

مصرف آب کشور مجدانه بکوشید. 

  وزرای کشور سابق در فاطمی
سیدعبدالواحد موسوی لاری و مصطفی 
پورمحمدی، دو وزیر کشور پیشین، به وزارت 
کشور رفتند تا با اسکندر مومنی وزیر فعلی 
کشور دیدار و گفت وگو کنند. موسوی لاری 
وزیر کشور دولت سیدمحمد خاتمی در رابطه 
با جلسه اسکندر مؤمنی وزیر کشور با وزرای 
از  دوستانه ای  دعوت  گفت:  کشور  اسبق 
طرف آقای مؤمنی به وزرای سابق کشور انجام 
شده بود، در این نشست صحبت های خوبی 
راجع به نحوه اداره وزارت کشور و مشکلاتی 
که احیاناً وجود دارد مطرح شد. پورمحمدی 
دبیرکل جامعه روحانیت مبارز و وزیر اسبق 
کشور نیز در رابطه با نشست مشترک اسکندر 
، اظهار  مومنی وزیر کشور با وزرای اسبق کشور
کرد: اقدام خوبی توسط وزیر کشور انجام شد 
که در ابتدای کار خود، وزرای اسبق کشور را 
دعوت کرد و در این جلسه رایزنی عمومی 

صورت گرفت. 

 علی اصغر زرگر
تحلیلگر بین الملل

خبــــر
 صادق خرازی: 

 سیاست خارجی راه گشای اقتصاد و توسعه
کشور است

آرمان ملی: موسس حزب اصلاح طلب ندای ایرانیان در 
هشتمین کنگره سراسری حزب ندای ایرانیان با بیان اینکه 
کشور و جهان در مرحله خطیری قرار دارد«، اظهار کرد: امروز  «
بحران های بین الملل نظیر آب، آلودگی، تکنولوژی، انرژی، 
جمعیت، گرم شدن زمین، جنگ روسیه و اوکراین، بحران شدید 
خاورمیانه، جنگ افروزی رژیم صهیونیستی و بحران های دیگر 
گاهانه و  به ما هشدار عظیمی می دهد که دولت و ملت مان آ
توام با تدبیر و تدبر و فکر بلند برای آینده ایران تصمیم گیری 
کید بر اینکه قطعاً ایران خواهد ماند؛  کنند. صادق خرازی با تا
که ایران کشوری است که از همه بحران ها عبور می کند،  چرا
بسیار  نقش  تاریخی  دوره  هر  تاثیرگذار  شخصیت های  اما 
تأثیرگذاری در عبور از این بحران ها دارند، گفت: حدود ۲۰ سال 
گذشته دولتی با عقلانیت و تدبیر ایران را از کانون بحران به 
کانون تصمیمات سیاسی بین المللی و منطقه ای تبدیل کرد 
و رشد و توسعه اقتصادی ایران را با دوره چهارم توسعه رقم زد، 
اما با آمدن دولتی پر از کینه، نفرت، دروغ و فریب شاید ایران 
دو قرن به عقب برگشت. ما عداوت ذاتی با آقای احمدی نژاد 
و دولت او نداریم، اما دولتی که بعد از دولت آقای خاتمی آمد، 
ریل و مسیر کشور را به انحرافی کشاند که تبدیل به یک انهدام 
شد. وی تصریح کرد: ما باید یاد بگیریم، بیاموزیم و بیاموزیم که 
سیاست بحث انتقام نیست، بلکه درس و هویت زندگی جمعی 
گر تحمل متقابل باشد، کشور ما  و درک و تحمل متقابل است و ا
رشد می کند و ایران به نقطه اوج خود می رسد و ایران عظیمی 
می شود که می شود از آن یاد کرد. خرازی با بیان اینکه »ایران 
نه بحران اقتصادی دارد و نه بحران ثبات و حیات«، عنوان 
کم بر جهان با منافع  کرد: ترمینولوژی ها و متدولوژی های حا
ملی، روندها و توسعه ما و رسیدن به نقطه مطلوب ما هیچ 
تنافر و تناقضی ندارد، بلکه این مدیران و افراد هستند که با 
گفتمان های متفاوت تردیدهای درونی و بیرونی ایجاد می کنند. 
فردی بر شبستان این سرزمین ظهور پیدا می کند، جهان را 
می شناسد و با جهان بینی با دنیای خودش سخن می گوید و 
به پدیده ای در هزاره جدید بین المللی تبدیل می شود و نامش 
در سازمان ملل متحد، کشورهای اسلامی و همه جهان با آبادی 
و آبادانی و گفت وگو و گفتمان و پیوند فرهنگ ها و تمدن ها 
آورده می شود، مسیر توسعه ایران را هموار می کند وی ادامه 
داد: امروز سرشت و سرنوشت ما در گرو دولت آقای پزشکیان 
است و همه موظفیم به عنوان یک کار جمعی از دولت این 
مرد شایسته، خدوم، اخلاق مدار و جوانمرد با همه اختلافاتی 
که وجود دارد، حمایت کنیم؛ شاید ایشان باید کمی پایش را 
به زمین بگذارد و از آسمان ها و ابرها به زمین بیاید و واقعیت 
کید کرد: سیاست خارجی راه گشای  سیاست را بپذیرد. خرازی تا
اقتصاد کشور است و امروز اقتصاد داخلی و توسعه محال است 
که بدون هموار شدن مسیر سیاست خارجی و ارتباط خارجی 
به نتیجه ای برسد. آن روزی که طراحی های ملل متحد برای 
آن بود که اقتصاد و سیاست ملت ها را به هم پیوند بدهند، 

برای امروز بود.

رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
علوم  فرهنگستان  در  حضور  با 
پزشکی و دیدار با جامعه پزشکان 
گر من حرف درست را  کید کرد: ا تا
پذیرفتم انسان متقی هستم. تقوا 
یعنی هرکس در هر جایی ایستاده، 
بدون خطا کارش را انجام دهد و 
کند. مسعود  مشکل مردم را حل 
»تلاش  این که  بیان  با  پزشکیان 
خواهیم کرد که با مردم باشیم و به 
باشیم.«  پاسخگو  آن ها  نیازهای 
به  مسئولان  و  مردم  گر  ا گفت: 
حل  مشکلات  کنند  اعتماد  هم 
خواهد شد. مشکلات را صادقانه 
کمک هم  به مردم می گوییم و با 
در  رئیس جمهور  می کنیم.  حل 
بخش دیگری از سخنانش اظهار 
کرد: مصمم هستیم وضعیت همه 
فضاهای آموزشی را طی یک سال 
با همان رویکرد مشارکت مردمی 
بهبود ببخشیم. وی با بیان این که 
»رفع ناترازی ها، مهار تورم، رونق 
سرمایه گذاری و تولید و معیشت 
است«  کار  دستور  در  مردم 
مسئله  چهار  کرد:  خاطرنشان 
مهم که باید به آن ها رسیدگی کرد، 
رونق  تورم،  مهار  ناترازی ها،  رفع 
سرمایه گذاری و تولید و معیشت 
مردم است. وی یادآور شد: در زمینه 
بهداشت و درمان، تجربه ای که در 
زمینه خانه های بهداشت و درمان 
داشتیم، استفاده از مشارکت مردمی 
کید بر این که  بود. پزشکیان با تا
»فضای مجازی و شبکه شاد باید 
در خدمت آموزش کشور قرار بگیرد« 
گفت که »بی عدالتی بین مدارس 

دولتی و غیردولتی باید از بین برود.« 
خاطرنشان کرد: با استفاده از فضای 
می توانیم  شاد  شبکه  و  مجازی 
که در دورافتاده ترین  کنیم  کاری 
نقطه کشور کسانی که در مدارس 
دولتی هستند، بتوانند از روش های 
آموزشی بهترین استادان استفاده 
کنند. وی در عین حال با بیان این که 
»برنامه ریزی برای آموزش در همه 
است.«  شده  انجام  کشور  نقاط 
گفت: فضای مدارس باید با نحوه 
باشد؛  داشته  هم خوانی  آموزش 
دانش آموزان باید کار تیمی را یاد 
بگیرند و با یکدیگر ارتباط داشته 
باشند. وی افزود: عده ای می گویند 
بالای  تعداد  با  درس  کلاس های 
از  اما  نیست،  خوب  دانش آموز 
نظر من در یک نگاه دیگر خوب 
است. می توان تعداد دانش آموزان 
کلاس ها را به چندین گروه تقسیم 
کلاس با  کرد تا قبل از برگزاری هر 
کنند و در  هم بحث و تبادل نظر 
کلاس توضیح دهند تا به عبارتی 
خود دانش آموز مرکز آموزش باشد 
کید بر  نه معلم. رئیس جمهور با تا
این که »در زمینه بهداشت و درمان، 

به جای اینکه یک عده کاری را برای 
ما انجام دهند، خودِ فرهنگستان 
کار را انجام داده و تصمیم  علوم 
، اندیشه و تجربه  بگیرد.« افزود: فکر
و  بهتر  بسیار  علوم  فرهنگستان 
بالاتر از افرادی است که بخواهند از 
ج از فرهنگستان تصمیم گیری  خار
کنند. به منظور استفاده از ظرفیت 
فرهنگستان ها، بدنه کارشناس ها 
به آنجا منتقل می شوند تا در پیشبرد 
امور تاثیرگذار باشند. وی عنوان کرد: 
هر کس در هر جایگاهی که هست، 
گر کار خود را درست و بدون خطا  ا
انجام بدهد، مشکلات مردم حل 
می شود. نباید کاری انجام دهیم 
که برای جامعه ضرر و زیان داشته 
باشد، باید نظر درست را قبول کرده 
کنیم. وی با بیان  و آن را اجرایی 
گر نتوانیم مشکلات مردم  این که »ا
را حل کنیم؛ قطعا مقصر هستیم.« 
افزود: امروز که در این جایگاه قرار 
گرفتم، بسیار عذاب می کشم، چون 
نباید بگذارم که سفره مردم کوچک 
شود. هر کسی دلش برای این مردم 
و مملکت می سوزد به میدان بیاید و 
کمک کند تا مشکلات را حل کنیم. 

مسعود پزشکیان در خصوص آزاد 
سازی بنزین بیان کرد: برخی گلایه 
دولت  مسئولان  چرا  که  می کنند 
درباره ناترازی بنزین سخن می گویند 
و مردم را نگران می کنند. من از روز 
که با  اول، به مردم تعهد داده ام 
بنزین  مسئله  باشم.  صادق  آنها 
امروز یک چالش جدی برای کشور 
ماست. ما با واقعیت های سختی 
در این زمینه روبه رو هستیم. از یک 
طرف، مصرف بنزین در حال افزایش 
، ظرفیت تولید  است و از طرف دیگر
بخش  دارد.  محدودیت هایی  ما 
قابل توجهی از درآمدهای ارزی 
دشوار  شرایط  این  در  نیز  کشور 
بنزین  واردات  صرف  تحریمی، 
می شود. در عین حال مشکلات 
مزمن دیگری مثل کیفیت خودروها 
و مصرف بالای سوخت نسبت به 
میانگین جهانی را نیز داریم که نکته 
بسیار مهمی است. وی افزود: با تمام 
، طرح این دغدغه ها در  این تفاسیر
حوزه عمومی، به این معنا نیست که 
دولت اراده کرده با گران سازی بنزین 
فشار مضاعفی را روی دوش مردم 
و معیشت آنها وارد کند. در دولت 
کرده ایم که هیچ  وفاق ملی، عهد 
تصمیمی را بدون همراهی جامعه و 
رضایت آنها نگیریم. سیاست دولت 
در قبال بنزین، موضوع حساسی 
است که نیاز به بررسی های دقیق و 
کارشناسی دارد. رئیس جمهور گفت: 
شخصا معتقدم، تصمیم گیری در 
این زمینه نیازمند توجه به زوایای 
که باید به آن فکر  مختلفی است 

کنیم. 

رئیس جمهور: 

برایپاسخبهنیازهایمردمتلاشمیکنیم
اولویت  استانداران

از  کرد: یکی  کشور بیان    وزیر 
شاخصه های ارزیابی استانداران 
در کشور برنامه ریزی برای اجرای 
پروژه های عمرانی است. اسکندر 
برای  باید  اینکه  بیان  با  مؤمنی 
اجرای پروژه ها برنامه ریزی لازم 
انجام  آن  بودجه  تأمین  برای 
شده باشد، تصریح کرد: به جای 
برای  باید  کلنگ زنی  برای  عجله 
تأمین منابع پروژه ها برنامه ریزی 
و دقت داشته باشیم. وی افزود: 
بدون شک یکی از شاخصه های 
ارزیابی عملکرد استانداران از سوی 
این  گرفتن  نظر  در  کشور  وزارت 
امر در اجرای پروژه ها است. وی 
حمایت از تولید و صنعت را یکی 
از اولویت های استانداران دانست 
و بیان کرد: مراقبت از واحدهای 
صنعتی و حفظ و حمایت از این 
و  است  ضرورت  یک  واحدها 
تشکیل به موقع ستادهای تسهیل 
و رفع موانع تولید در استان قزوین 
کار مهمی است که باید انجام شود. 

 

متحدِ منتقدِ دولت 

راندن شیطان 
درآب های آزاد

ایرانیان  ندای  حزب  دبیرکل   
تورمی  شرایط  داشت:  اظهار 
ویترینی  معیشتی  چالش های  و 
است که از جهاتی همه بحران های 
موجود را بازنمایی می کند. در این 
گر اصلاحات  شرایط بر این باوریم ا
اساسی بر سیاست های اقتصادی 
و نظام حکمرانی کشور اعمال نشود 
و نظام سیاسی تصمیمات سخت را 
اتخاذ نکند، این بحران های موازی 
در کنار تداوم تحریم های خارجی و 
کارآمدی ها، ایران  سوء مدیریت و نا
گرداب هایی خواهد  را به درون 
کشید که شاید رهایی یافتن از آن 
سخت باشد. شهاب طباطبایی 
گفت: حمایت ما مشروط و صرفاً تا 
جایی باقی است که شاهد پیگیری 
شعارها و وعده های انتخاباتی به 
نفع مردم باشیم. بنابراین به تاسی 
از امیرالمومنین)ع( و به تبعیت از 
نهج البلاغه که بر زبان گفتار و کردار 
جاری  پزشکیان  رئیس جمهور 
کید می کنیم حتماً تا پایان  است تا
به بیعت خود وفا خواهیم داشت 
و  هستیم  دولت  منتقد  متحد  و 

خواهیم ماند.

ارتش  دریایی  نیروی  فرمانده   
گفت: بدون عِده و عُده در عمق 
اقیانوس ها به هسته اصلی شیطان 
بزرگ در آب های آزاد نزدیک شدیم 
و آنان را راندیم و نام ایران را با اقتدار 
شهرام  دریادار  امیر  زدیم.  فریاد 
ایرانی اظهارکرد: ارتش ایران مردمی 
و مکتبی است. عملیات ۷ آذر در 
خلیج  در  توانست  کوتاهی  مدت 
همیشه فارس اقتدار ایران را حفظ 
کند. ارتش در سراسر جهان با دانش 
و توانمندی بالا حضور موثر دارد. 
گوشه جهان با  گوشه  ارتشیان در 
برپایی نماز در عرشه کشتی ها نشان 
می دهند که عملیات مروارید هفتم 
آذر موفق بود. وی افزود: ولایت و 
مردم را از دارایی های ارتش دانست 
و گفت: بدون عِده و عُده در عمق 
اقیانوس ها به هسته اصلی شیطان 
بزرگ در آب های آزاد نزدیک شدیم 
و آنان را راندیم و نام ایران را با اقتدار 
فریاد زدیم. آنان با تربیت دینی و 
اسلامی در برابر آمریکایی ها غرش 

آفرینی می کنند.

»آرمان ملی« مسدودسازی برنامه های پرمخاطب توسط رسانه ملی را بررسی می کند 

کثریت« در صداوسیما جای خالی »سلیقه  ا
   نژادبهرام: مسدودسازی و حذف جوابگو نیست

 آرمان ملی- سیاوش پورعلی: گویی دیوار 
بین شهروندان و صداوسیما هر روز بلندتر 
می شود. در تازه ترین چالش بین شهروندان و 
کنون« با اجرای »سروش  رسانه ملی، برنامه  »ا
»عادل  صدای  با  فوتبال  پخش  و  صحت« 
فردوسی پور« از سوی »ساترا« که بازوی نظارتی 
رسانه ملی در فضای مجازی محسوب می شود، 
از دسترس خارج شد. این برنامه ها بعد از اینکه 
استقبال  در شبکه خانگی پخش شد مورد 
شهروندان قرار گرفت ولی بنابر مواردی که بیشتر 
به انحصارطلبی شبیه است تا اعمال قانون، 
کنش منفی  متوقف شد. این دستور نه تنها با وا
شهروندان روبه رو شده بلکه مدیر پلتفرمی که 
برنامه هایش به دستور ساترا مسدود شد، با 
ادبیاتی تند، صوتی را منتشر کرد که منسوب 
به یکی از مدیران ساترا است. مدیر »فیلیمو« 
با انتقاد از رفتار غیرحرفه ای رسانه  ملی آنها 
را تهدید به شفاف سازی کرد. در این بین اما 
کارشناسان و تحلیلگران معتقدند صداوسیما 
روند ریزش مخاطبانش را ادامه می دهد و حالا 
با پروبال دادن به مجموعه  عریض و طویلی به نام 
گیر  »سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فرا
در فضای مجازی« که در اختصار به آن ساترا 
گفته می شود، تلاش می کند تا بر فضای مجازی و 
شبکه های خانگی داخلی نظرات و سلیقه های 

خودشان را اعمال کنند. 
    شهروندان و رسانه ملی

در سال های اخیر با فاصله گرفتن شهروندان 
ح شده است که  از رسانه ملی این نظریه مطر
کشور به بیرون  مرجعیت رسانه ای از داخل 
کشور منتقل شده است. ادعایی که متاسفانه 
صداوسیما  نشد.  ح  مطر هیچ گاه  آن  خلاف 
کنون  باتوجه به بودجه ای که در اختیار دارد ا
بسیاری  است  روبه رو  جدی  انتقادهای  با 
معتقدند به دلیل اینکه تنها از یک نگاه و یک 
نمی توان  دیگر  می شود،  طرفداری  ادبیات 
پسوند ملی را به آن اضافه کرد. واقعیت این 
گر بخواهیم مدیریت رسانه را به داخل  است که ا
رایج در  از سیاست های  باید  بیاوریم  کشور 
صداوسیما فاصله گرفت و از نگاه های مختلف 
البته در ادبیات جمهوری اسلامی، بر روی 
آنتن حمایت کنیم. برای کشاندن مرجعیت 
خبری و رسانه ای به داخل مرزها نیاز داریم تا 
رسانه ملی هم تریبونی برای چهره هایی مانند 
کبر رائفی پور« و... باشد و هم زمان کافی را  »علی ا
در اختیار مجری های پرمخاطبی مانند صحت و 
فردوسی پور بگذارد. برنامه های صداوسیما باید 
کثریت مخاطبان پخش شود  بر اساس نظرات ا
تا هم برای شهروندان جذابیت داشته باشد و 
هم نیازی به اعمال قدرت ساترا و انحصارطلبی 
نباشد. بهترین آمار در این مورد می تواند نتیجه 
در  باشد.  جمهوری  ریاست  اخیر  انتخابات 
گزارش نگاهی خواهد داشت به  ادامه، این 
کنون«  مسدودسازی برنامه های پرمخاطب »ا

. همچنین گفت وگویی با یکی از  و فردوسی پور
تحلیلگران انجام داده ایم. نژادبهرام معتقد است 
که رسانه ملی برای ارزیابی قدرت تاثیرگذاری خود 
میدان رقابت در حوزه رسانه را باز کند نه اینکه 

کید داشته باشد.  همچنان بر مسدودسازی تا
    دستور عمل ساترا شفاف نیست

شهر  شورای  سابق  عضو  نژادبهرام،  زهرا 
تهران و تحلیلگر مسائل سیاسی- اجتماعی 
برنامه های  مسدودسازی  به  کنش  وا در 
پرطرفدار در هفته گذشته به خبرنگار »آرمان 
ملی« می گوید: »این رفتار رسانه ملی و ساترا 
نشان از انحصارطلبی دارد و اجازه تنوع در بیان 
سلیقه ها و برنامه های مورد نظر را نمی دهد. 
صداوسیما حالا به این نتیجه رسیده که باتوجه 
به هزینه های زیادی که صرف می کند، روند 
کاهشی مخاطبانش همچنان ادامه دارد ولی 
در مقابل شبکه های  خانگی با کمترین هزینه، 
کنند.  را جذب  زیادی  می توانند مخاطبان 
ساترا در این مدت نشان داده که راه حلی جز 
مسدودسازی ندارد. صدا وسیما برای اینکه 
بتواند ظرفیت های خودش را افزایش دهد 
باید شیوه ها و نظراتش در مورد برنامه ها تغییر 
کند. شیوه های حذفی راه حل های ناموفقی 
هستند که همچنان در بخش هایی از کشور 
مطرح است. باتوجه به وضعیت حوزه تکنولوژی 
گر  ا جمعی  اجتماعی  شبکه های  گسترش  و 
این نوع نگاه تداوم داشته باشد، رسانه ملی در 
کام خواهد ماند.  بهبود وضعیتش همواره نا
صداوسیما حالا پاسخگوی طیف اقلیت است 
که آنها هم در ادامه با این شیوه های رسانه ملی 
از آن دور خواهند شد«. او در همین مورد و 
به عدم شفافیت در سیاست های  اشاره  با 
اعمالی ساترا ادامه می  دهد: »نقطه کور داستان 
اینجاست که به صداوسیما مسئولیت نظارت 
بر محتوای پخش شده در فضای مجازی را 
داده اند. با این حرکت ظرفیت های خلاقانه  
بر  بنا  کردند  ظهور  استارتاپی  حوزه  در  که 
خواست ساترا متوقف شدند. ای کاش آنهایی 
دستورعمل های  و  قوانین  آیین نامه ها،  که 
ساترا را تنظیم می کردند جایی برای سلایق 
مختلف پیش بینی می کردند. صداوسیما باید 
گر بخواهد در این  بداند که رقبای زیادی دارد و ا
ماراتن مخاطب جلب کند، نباید از روش های 
حذفی استفاده کند. این نگاه صداوسیما نشان 
می دهد که دیگر نمی  تواند امیدی چندانی به 
نوآوری در برنامه  سازی داشته باشیم. با این 
کشاندن مرجعیت رسانه به داخل  وضعیت 
کشور دشوارتر خواهد شد. اجرای مجری هایی 
، موارد عجیب و  مانند صحت و فردوسی پور
غریبی نیستند. همین چهره ها در صداوسیما 
فعال بودند ولی به دلیل ناتوانی مدیران در 
حفظشان، رسانه های داخلی توانستند آنها را 
جذب کنند، این چه مشکلی دارد؟ توجه داشته 
باشید که این برنامه ها در ایران و همچنان با 

قوانین جمهوری اسلامی ساخته می شوند. 
این شیوه نشان می دهد، همان سیاست هایی 
که باعث ریزش مخاطب رسانه ملی شد حالا 
در حال رسیدن به شبکه های خانگی است. 
و  قوانین  براساس  خانگی  شبکه های  این 
فرهنگ بومی ما فعالیت می کنند در غیر این 
صورت مراجع قضائی از ادامه فعالیت شان 
جلوگیری می کردند. در درجه اول باید منافع 
ملی در دستور کار قرار بگیرد و این نگاه که تنها 
یک جریان از منافع رسانه ملی استفاده کنند 

پسندیده نیست«.
    انحصارطلبی یا اعمال قانون؟

گذشت، سازمان تنظیم  که  طی هفته ای 
گیر )ساترا(  مقررات رسانه های صوت و تصویر فرا
با ۲ مسدودسازی ، خبرساز شد و گمانه  زنی هایی 
که به انحصارطلبی رسانه ملی ختم می شود، 
قوت گرفت. صحت، با یک فرم جدید، برنامه 
متفاوتی را در کارنامه خود رقم زد و با همان 
که منتشر شد، بازتاب  هایی در  یک قسمتی 
فضای عمومی و فضای مجازی دریافت کرد. 
هنوز ساعاتی از انتشار قسمت اول این برنامه 
نگذشته بود که خبر دستور توقیف این برنامه، 
بر سرزبان ها افتاد. در بخشی از بیانیه روابط 
حقوق  »رعایت  است:  آمده  ساترا  عمومی 
مالکیت معنوی، یکی از الزامات تنظیم گری است 
که برای همه تولیدکنندگان و فعالان صنعت 
گیر محترم شمرده می شود  صوت و تصویر فرا
و مورد مطالبه همه سکوها و تولیدکنندگان 
« از برنامه های  کتاب باز محتوا است. برنامه »
با سابقه در سازمان صداوسیما است و با توجه 
به مکاتبه شبکه نسیم درخصوص لزوم رعایت 
حقوق مالکیت این برنامه، عدم تشابه مستقیم 
کنون« و لزوم استقلال این برنامه جزو  برنامه »ا
مصوبات ابلاغ شده به سکوی فیلیمو است«. در 
مورد گزارشگری فردوسی پور، داستان متفاوت تر 
است و بیشتر رنگ و بوی انحصارطلبی دارد 
تا اعمال قانون چرا که این بار ساترا خواهان 
حذف صدای این چهره از روی برنامه های 
سکو شده است. عادل فردوسی پور که پس از 
نزدیک به ۶ سال، به عرصه گزارشگری بازگشته 
است، فعلا نتوانسته عمر این بازگشت خود را 
به ۳ هفته برساند. داستان از جایی آغاز شد که 
»محمدجواد شکوری«، مدیرعامل هلدینگ 
صبا ایده، با انتشار فیلمی در شبکه اجتماعی، 
از دستور ساترا درخصوص ممنوعیت پخش 
گزارش های عادل فردوسی پور در آپارات اسپورت 
خبر داده است. ساترا خیلی زود نسبت به این 
کنش نشان داد و در بیانیه ای، علت  اتفاق وا
این اقدام را یادآوری مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و بند ۴ ماده واحده »تعیین الزامات 
«، که  گیر سامان دهی حوزه صوت و تصویر فرا
تولید و پخش »زنده« برنامه ها و نیز صدور مجوز 
و نظارت بر »پخش زنده« در فضای مجازی در 

»اختیار« سازمان صداوسیما است، اعلام کرد. 


